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Azərbaycan elmini dünyada 

yüksəldən biokimyaçı
Onun rəhbərliyi ilə Türkiyədə  
COVID-19-a qarşı təsirli peyvənd hazırlanıb

Xalq TV-nin daha bir qonağı Türkiyənin Ağdəniz 
Universitetinin professoru, AMEA-nın müxbir üzvü Tərlan 
Məmmədovdur.

Müsahibimiz AMEA-nın müxbir 
üzvü, Türkiyə Prezidenti yanında 
Vaksin Şurasının üzvü, Ağdəniz Uni-
versitetinin professoru Tərlan Məm-
mədov Azərbaycanda molekulyar 
biologiya ixtisası üzrə doktorluq dis-
sertasiyası müdafiə edən ilk alimdir. 
210 elmi əsərin, 15 müəlliflik şəha-
dətnaməsinin müəllifidir. Soydaşımı-
zın rəhbərliyi altında 16 fəlsəfə dok-
toru hazırlayıb.   

Həmyerlimiz dünyanın bir sıra 
universitetlərində, elmi mərkəzlə-
rində, əsasən də, ABŞ-da və Ya-
poniyada yeni nəsil  vaksinlərin 
hazırlanması sahəsində uğurlu  
tədqiqatlar aparıb. Çoxsaylı patent-
lərin və məqalələrin müəllifidir. Azər-
baycanlı alim Türkiyədə TÜBİTAK-ın 
maliyyələşdirdiyi yüksək rəqabətli 
qrant layihələrin rəhbəridir. Redak-
siyamızın qonağı olan məşhur alim-
lə, onun fəaliyyəti ilə oxucularımızı 
daha yaxından tanış etmək istədik.

– Tərlan müəllim, Azərbaycan-
da və qardaş Türkiyədə çalışdı-
ğınız sahənin elm adamları sizi 
yaxşı tanıyırlar. İstərdik ki, oxucu-
larımız da sizin kimliyinizdən xə-
bərdar olsun.

– Azərbaycanda doğulmuşam. 
Bakı Dövlət Universitetinin kimya 
fakültəsini bitirdikdən sonra Azər-
baycan Milli Elmlər Akademiyasında 
aspirantura təhsili almışam. Məşhur 
alim Cəlal Əliyevin rəhbərlik etdiyi 
Bioloji Mərkəzdə çalışmışam. O döv-
rdə akademik Cəlal Əliyevin yaratdı-
ğı bu mərkəz istedadlı gənclər cəlb 
edilirdi. Burada aparılan tədqiqatlar 
ölkə xaricindəki elmi mərkəzlərin 
də maraq və diqqətində idi. Bura-
da biokimya sahəsində namizədlik, 
molekulyar biologiya üzrə doktorluq 
disertasiyası müdafiə etdim. 1998-ci 
ilə qədər AMEA-da çalışdım. 

O dövrdə alimlərimizi davamlı 
olaraq xaricdə çalışmağa, ortaq la-
yihələrdə işləməyə dəvət edirdilər. 
Mən də bu sırada olan tədqiqatçı-
lardan idim və dəvət aldığım elmi 
mərkəzlər sırasında Yaponiyanın To-
hoku Kənd Təsərrüfatı Elmi Mərkə-
zinin, Kiyoto Universitetinin və Kənd 
Təsərrüfatı Elmləri üzrə Yaponiya 
Beynəlxalq Tədqiqatlar Mərkəzinin 
adlarını çəkə bilərəm. 4 ildən cox bu 
ünlü tədqiqat mərkəzlərinin əməkda-
şı olmuşam. 2002–2009-cu illərdə 
ABŞ-ın Nebraska – Linkoln Univer-
sitetində professor və daha sonra bu 
ölkənin Molekulyar Biotexnologiya 
Mərkəzində 5 il  qrup rəhbəri kimi 
fəaliyyətimi davam etdirmişəm. 

Dünyanın cox nüfuzlu elm və 
təhsil mərkəzlərində və universi-
tetlərində molekulyar biologiya və 
molekulyar biotexnologiya sahəsin-
də apardığım tədqiqatların nəticəsi 
olaraq və doğma akademiya ilə sıx 
əlaqə saxladığıma görə 2014-cü ildə 
AMEA-nın müxbir üzvü seçildim. 
Bundan sonra fəaliyyətimi Azərbay-
canla bağlamağı qərara aldım. Doğ-
ma məmləkətimdə kadr hazırlığına, 
bilik və bacarığımı gənclərimizin ye-
tişməsinə sərf etməyi daha məqsə-
dəuyğun hesab etdim. Elə həmin il 
də Türkiyənin Ağdəniz Universitetinə 
dəvət olundum və hazırda bu ali təh-
sil və elm mərkəzində professor ola-
raq çalışıram.

– Qardaş ölkədə fəaliyyətiniz 
nədən ibarətdir? 

– Xaricdə, eləcə də Türkiyədə 
universitetlər təkcə təhsil vermir, 
həm də çox zəngin elmi mərkəzlər-
dir. Ağdəniz Universiteti də ölkənin 
belə mötəbər təhsil və elm mərkəz-
lərindən biridir. Burada işə başla-
mağım uğurlu olub: bir çox qrant 
layihələri qazandım. Bu layihələr 
çalışdığım sahədə Türkiyənin ən bö-
yük elmi-tədqiqat mövzusunu əhatə 
edir. Tədrislə yanaşı, professor ola-

raq burada Molekulyar  Biotexniki 
Mərkəz yaratmağa nail oldum. İn-
san sağlamlığı ucun çox önəmli elmi 
 tədqiqatlar aparırıq, vaksin və dər-
manların hazırlanması ilə məşğuluq. 

– Professor, sizin elmi fəaliy-
yətinizdə dünya alimlərinin, eləcə 
də, Yaponiya, Amerika kimi dünya 
nəhənglərinin diqqətini çəkən nə 
idi?

– Əsasən fotosintetik tədqiqatlar 
yaponları çox maraqlandırırdı və bu 
sahədə ciddi nailiyyətlərinin olma-
ması onlarda mənim elmi fəaliyyə-
timə xüsusi maraq yaratmışdı. Uzun 
illər çox önəmli  fotosintetik gen 
tədqiqatları ilə məşğul olsalar da, 
bu sahədə uğur qazana  bilməmiş-
dilər. Amma mən orada çalışdığım 
3 ay içərisində bu uğura nail oldum. 
Bundan sonra mən Yaponiya hö-
kumətinin istəyi və zəmanəti ilə növ-
bəti dəfə ikiilliyə Yaponiyaya dəvət 
olundum. Beləliklə, bu 3 ayın böyük 
töhfəsi olaraq 3 qrant layihəsini qa-
zandım və 5 il gündoğar ölkədə elmi 
tədqiqatlarla məşğul oldum.

– Yəqin, yeni texnologiyarın 
tətbiqi, elmi fəaliyyətə verilən 
yüksək dəyər və digər amillər si-
zin əlavə elmi potensialınızın üzə 
çıxmasında mühüm rol oynayıb.

– Təbii ki, yeni texnologiyalara 
tələbatın sürətlə artmasının elmin 
inkişafında böyük rolu var. Mən 
Amerikaya gedəndə də yeni DNT 
texnologiyaları ilə çalışmağa başla-
dım. Buradakı fəaliyyətim insan sağ-
lamlığı, milli və qlobal təhlükəsizlik 
üçün önəmli olan layihələrlə bağlı 
idi. Nobel mükafatçısı Georgi Bide-
lin adını daşıyan, Nebraska–Linkoln 
Universitetində “Bidel mərkəzi”ndə 
və sonra həmin universitetin kimya 
və biomolekulyar mühəndislik şöbə-
sində qrup rəhbəri və professor kimi 
çalışdım. Qeyd edim ki, bu dövrdə 
insan sağlamlığı üçün gərəkli, irsi və 
xərçəng kimi ağır xəstəliklərə qarşı 
önəmli dərman və vaksinlər hazırla-
dıq. 

– Bu fəaliyyətinizin məqsədini, 
elmi mahiyyətini və praktik önə-
mini qısaca açıqlayın. 

– Şübhəsiz ki, məqsəd insanların 
sağlamlığını və milli təhlükəsizliyini 
təmin etmək, bəşəriyyətə sağlam 
həyat bəxş etməkdir. Burada vak-
sin məsələsinin xüsusi önəmi var. 
Düzdür, vaksin adı gələndə adamlar 
ciddi bir narahatlıq keçirir və harda-
sa haqlıdırlar. Ona görə də vaksin 
vurdurmağa meyilli deyillər və daha 
çox onun zərərlərindən danışırlar. 
İnsan bədəninə vurulan  hər bir anti-
genin bir yad cisim kimi də təsiri var. 
Amma bizim başqa yolumuz varmı?   

Birmənalı olaraq deyim ki, yox-
dur. Misal üçün, pandemiya başla-
yanda, ilk mərhələdə, ölüm sayı 50 
milyon idi, sonraki statistik hesabla-
malara görə, bu rəqəm 100 milyon 
oldu. İndi baxın, vaksin olsa idi belə 
kütləvi ölümun qarşısını almaq ol-
mazdımı?!  Ona görə də vaksin ha-
zırlamaq, adamlarda immunitet ya-
ratmaq pandemiyadan qurtarmağın 
yeganə yoludur. Həm də son illərdə-
ki hadisələr, xüsusən də COVID-19 
pandemiya dövründə yaşadıqlarımız 
bizə çox şeyləri öyrətdi. 

– Məsələn, nələri?...
– COVİD-19 Çində yayılmağa 

başlayanda tədbirlər görülməyə baş-
landı. Eləcə də çalışdığım Ağdəniz 
Universitetində laboratoriya şəraitin-
də tədqiqatlara başladıq və çox qısa 
bir zamanda, 2020-ci ilin avqustun-
da COVİD-19 vaksini üzərindəki iş-
lərimizi başa çatdırdıq. COVID-19-a 
qarşı sprey formasında dərman ha-
zırladıq və bu vaksin sınaqlardan 
uğurla çıxdı. SARS-CoV-2 virusunun 
genlərini “Nicotiana benthamiana”  
bitki  hüceyrələrinə  köçürməklə, qısa 

bir zamanda COVID-19 vaksinlərini 
əldə etdik.  Heyvan üzərindəki testlə-
ri və canlı virusla olan sınaqları da 
basa çatdırdıq. 

Bizim hazırladığımız COVID-19 
vaksini dünyada bu gün istifadə 
edilən digər peyvəndlərdən fərqlidir. 
Peyvəndimiz zülal əsaslıdır, heyvan 
və bakterial patogenləri yoxdur. ABŞ 
FDA-nın tövsiyəsinə əsasən, zülal 
əsaslı peyvəndlər daha təhlükəsiz-
dir. Uşaqlar və ya hamilə qadınlar 
üçün daha qorxusuzdur.

– Tərlan müəllim, bu tədqiqat-
larınız bizim də diqqətimizdə idi,  
qəzetimizdə verdiyimiz yazılar  cə-
miyyətdə böyük maraq doğurdu. 

– Bu işə biz də böyük həvəslə, 
gecəli-gündüzlü çalışaraq girişdik. 
Qarşıya məqsəd qoymuşduq ki, 
hazırladığımız protein əsaslı vaksin 
COVID-in bütün mutasiyalarına qar-
şı təsirli olsun. Dünyaya bəlli olan 
və insanların qəbul etdiyi vaksinlər 
müəyyən bir dövrdə baş verənlərin 
qarşısını aldı. Bəs sonra? COVID-
19-un mutasiya olunmuş, daha cox 
öldürücü “Delta” növü gəldi. Son-
ra “Omikron” peyda oldu. İstifadə 
edilən vaksinlər bu variantlara qarsı 
təsirsiz və səmərəsiz oldu.  

Mümkün idi ki, digər mutasiya 
olunmuş növlər də ortaya çıxsın. 
Ona görə də biz məsələyə daha qlo-
bal yanaşdıq və ortaya qoyduğumuz 
vaksin bütün mutasiya olunmuş növ-
lərə qarşı təsirli oldu. Onun gələcək-
də ortaya çıxacaq bütün mutasiyala-
ra qarşı dayanıqlı olacağına inanırıq. 
Hazırladığımız vaksinin Ümumdün-
ya Səhiyyə Təşkilatının siyahısına 
salındığını da qeyd etmək istəyirəm. 

Bu yaxınlarda prestijli “Frontiers” 
elmi jurnalında “Bitki tərkibli RBD 
və kokteyl əsaslı peyvəndlər ortaya 
çıxan variantlardan asılı olmaya-
raq SARS-CoV-2-yə qarşı yüksək 
səmərəlidir” başlıqlı məqaləmiz 
dərc edildi.  Bu məqalə COVİD-in 
bütün variantlarına qarşı təsirli olan 
vaksin haqqında dünyada ilk və 
yeganə hesabat tipli məqalə oldu. 
Maraqlananlar məqalənin tam mət-
ninə bu linkdən baxa bilərlər: https://
www.ncbi.nlm.nih.gov/pmc/articles/
PMC10433747/

Apardığımız tədqiqatlar və uğur-
lu nəticələr təbii ki, məsələnin çox 
önəmli tərəfidir, amma digər önəmli 
məsələ onun istehsalı və dövriyəyə 
buraxılaraq tətbiq edilməsidir. Bunun 
üçünsə investisiya lazımdır və inves-
tor köməyi olmadan bu mümkün de-
yil. Koronavirus həmişə olub və bun-
dan sonra da olacaq. Amma onun 
qarşısını alan universal bir vaksinin 
hazırlanması lazımdır. 

Biz belə peyvənd hazırlamışıq və 
dediyim kimi həmin vaksin Ümum-
dünya Səhiyyə Təşkilatının siyahısı-
na salınıb.  İnvestor olarsa asanlıqla 
istehsal edilə bilər. Laboratoriya şə-
raitində 1 kiloqram “Nicotiana bent-
hamiana” bitkisindən 25 milliqrama 
qədər, başqa sözlə desək, 5 min 
insana kifayət edəcək qədər kokteyl 
peyvənd hazırlanması mümkündür. 
Vaksin üzərində işlər başa çatdıqda 
onu tarixi qələbəmizin şərəfinə “Qa-
rabağ” adlandırmağı düşünürük. 

– Sizcə, pandemiyanın yeni-
dən qayıdışı mümkündürmü?

– Əslində, bu barədə mütləq bir 
şey söyləmək çətindir, amma bu heç 
də o demək deyil ki, bu məsələ tam 
bitib və virus yox olub. Bizi əhatə 
edən mühitdə COVID-19 virusunun 
“Omikron” variantı dominatdır. Bu-
nun yeni bir pandemiya dalğası ya-
ratmasına inanmıram, amma onun 
insanlar üzərində neqativ dalğasının 
yox olmasına çalışmaq xüsusi önəm 
daşıyır və buna hazır olmaq lazım-
dır. Bunun üçün də lazımi dərman 
pereparatlarının və vaksinlərin isteh-
salına nail olmaq vacibdir.

Onu da qürurla demək olar ki, 
əlimizdə belə bir pereparat var və bir 
az əvvəldə dediyim kimi onu az bir 
zamanda əldə etdik: 2020-ci ilin yan-
varında başladığımız bu işi avqust-
da uğurla başa çatdırdıq, testlərimizi 
heyvanlar üzərində uğurla sınaqdan 
keçirdik. İndi onu insanlar üzərində 
tətbiq etməyin və kütləviləşdirməyin 
zamanı çatıb. Bunun üçün də, de-
diyim kimi, ilk növbədə, Azərbaycan 
və Türkiyə dövlətinin, iri  iş adamları-
nın dəstəyinə ehtiyac var və layihə-
nin böyük səmərə gətirəcəyindən 
əminəm.  

(ardı var) 

Tahir AYDINOĞLU, 
Namiq QƏDİMOĞLU 

 XQ

Xalq TV-nin qonağı Dünyaya ədalət çağırışı 
Müstəmləkəçiliyə qarşı Azərbaycan cəbhəsi

Ölkəmizdə keçirilən tədbirlər, o cümlədən onların sayının çoxluğu heyrət doğurur. 
Düzdür, bəzən tədbir xatirinə tədbirlərə rast gəlinir. Sosial şəbəkələrin sayəsində adi, 
sıradan yığıncaqlar da bəzən elə reklam edilir ki, sanki fövqəladə nə isə baş verib. Qaynar 
Azərbaycan mühiti, ard-arda eşitdiyimiz xəbərlər, informasiya axını bəzən ciddi, vacib və 
əhəmiyyətli toplantıların kölgədə qalma reallığını doğurur. 

Bugünlərdə paytaxtımızda Bakı Təşəbbüs 
Qrupunun təşkilatçılığı ilə keçirilən “Neoko-
lonializm: İnsan hüquqlarının pozulması və 
ədalətsizlik” beynəlxalq konfransı televiziyala-
rımızda, xüsusən AzTV-də yetərincə işıqlandı-
rılsa da, düşünürəm ki, tədbirin Azərbaycanın 
indiki mövqeyi baxımından daha dərindən təh-
lilinə və təbliğinə ehtiyac duyulur.

Əvvəla, Azərbaycan Prezidenti  İlham Əli-
yevin konfrans iştirakçılarına müraciəti si-
yasətçilərimiz və diplomatlarımız tərəfindən 
diqqətdə saxlanılmalı, müraciətdə ifadə olun-
muş tezislər diplomatiyamızın və xarici siyasə-
timizin ana xəttinə çevrilməlidir. Hesab edirəm 
ki, dövlətimizin başçısının fikirləri müdrik, ağıl-
lı və kifayət qədər mahir düşünülmüş hücum 
strategiyasıdır. Müraciətdə əksini tapanlar, 
eyni zamanda, Azərbaycanın hədəflərinin nü-
mayişi baxımından da müstəsna əhəmiyyətə 
malikdir.

Həqiqətən, müxtəlif qitələri təmsil edən 
14 ölkənin, habelə ədalət uğrunda mübarizə 
aparan ərazilərin təmsilçilərinin Bakıda belə 
bir mötəbər toplantıda bir araya gəlmələri adi 
məsələ sayıla bilməz. Əslində, konfransın 
mötəbərliyi və bu mötəbərlikdəki Azərbaycan 
böyüklüyünü düşünərkən yadıma Qoşulmama 
Hərəkatının Bakıda keçirilmiş mühüm tədbirlə-
ri düşdü. Azərbaycan Qoşulmama Hərəkatına 
sədrliyi dövründə vaxtilə Türkiyə Prezidenti 
Rəcəb Tayyib Ərdoğanın BMT tribunasından 
səsləndirdiyi “dünya beşdən böyükdür” fikrini 
əməli fəaliyyət müstəvisinə daşıdı. 

Prezident İlham Əliyev “Qoşulmama Hərə-
katı: meydana çıxan çağırışlarla mübarizədə 
birgə və qətiyyətli” mövzusunda bu ilin iyulun-
da Bakıda keçirilmiş nazirlər görüşünün iştirak-
çılarını salamlayarkən bildirmişdi ki, hazırda 
beynəlxalq təşkilatlar, xüsusilə BMT bəşəriy-
yətin gözləntilərinə cavab vermir. Qurumda 
ciddi islahatların aparılmasının qaçılmazlığını 
vurğulayan dövlətimizin başçısı BMT Təhlükə-
sizlik Şurasını keçmişin qalığı adlandırmış və 

onun hazırkı reallıqları əks etdirmədiyini vur-
ğulamışdı. “Biz Təhlükəsizlik Şurasında daha 
çox ölkənin təmsil olunması və coğrafi baxım-
dan daha ədalətli olması üçün onun tərkibinin 
genişləndirilməsinin tərəfdarıyıq. Şadam ki, bu 
gün bu ideya ilə bağlı dünyada artan konsen-
sus vardır. Əvvəllər qeyd etdiyim kimi, BMT 
Təhlükəsizlik Şurasında Qoşulmama Hərəka-
tına bir daimi yer verilməlidir. Zənnimizcə, Qo-
şulmama Hərəkatına, İslam Əməkdaşlıq Təş-
kilatına və Afrika İttifaqına sədrlik edən ölkələr 
BMT Təhlükəsizlik Şurasında veto hüququ ilə 
rotasiya əsasında yer almalıdırlar”.

Qətiyyətlə demək olar ki, Azərbaycan BMT 
“beşliyinə” qarşı Qoşulmama Hərəkatını alter-
nativ kimi meydana çıxarmağa müvəffəq oldu. 
Heç şübhəsiz, bu, ölkəmizin böyük uğurudur 
və əslində, “Neokolonializm: İnsan hüquqları-
nın pozulması və ədalətsizlik” adlı beynəlxalq 
konfrans da əvvəlki uğurların davamı olaraq 
əlamətdardır və dünyaya ədalət çağırışımız-
dır. Əlbəttə, bu missiyada prinsipiallıq ön plan-
da idi. 

Mövcud anlamda Azərbaycan Prezidenti-
nin toplantı iştirakçılarına müraciəti üzərində 
xüsusi dayanılmalı məqamdır: “Bugünkü kon-
frans kolonializm, onun fəsadları və neokolo-
nializmlə mübarizə ilə bağlı qlobal gündəlikdə 
dayanan çağırışlar və imkanların müzakirəsi 
üçün əlverişli fürsətdir. İnanıram ki, konfrans 
çərçivəsində aparılacaq müzakirələr kolonia-
lizmə qarşı mübarizə sahəsində birgə səylə-
rin səfərbər olunmasına, bəşəriyyətin rifahı və 
gələcək nəsillərə “kolonializmdən azad dünya” 
miras qoymaq məqsədilə yeni ideya və təşəb-
büslərin irəli sürülməsinə töhfə verəcəkdir”.

Azərbaycanın Qoşulmama Hərəkatı 
müstəvisində qoyduğu liderlik təməli o qədər 
möhkəmdir ki, hərəkatı dünyada ədalətin bər-
pası platforması kimi də dəyərləndirmək müm-
kündür. Ədalət isə özlüyündə bəşəriyyətin 
müstəmləkəçilik siyasəti yürüdən dövlətlərinə, 
o cümlədən Fransaya qarşı açılmış cəbhədir. 
Ancaq bu cəbhənin daha böyük mahiyyəti 
var. İnsanlığa qarşı cinayətlər, soyqırımları 
törətmiş dövlətlər üzr istəməli, günahlarına 
görə məsuliyyət daşımalıdırlar. Ölkəmizin istər 
Qoşulmama Hərəkatı, istərsə də digər müstə-
vilərdə sürətlə dəyişən dünyada öz mövqeyini 
və yerini müəyyənləşdirən cəsarətli addımlar 
atması mövcud istiqamətdəki etibarlı təminat-
dır. Fikrimcə, dövlətimizin başçısının müraciə-
tindəki “kolonializmdən azad dünya” məntiqi 
də elə budur. Elə həm də buna görə Azərbay-
can Prezidenti bildirir: “Azərbaycan Qoşulma-

ma Hərəkatının sədri kimi kolonializmə qarşı 
mübarizə aparan və azad olmağa çalışan 
xalqları dəstəkləyir. Sizin 2023-cü ilin 6 iyu-
lunda Azərbaycanın Qoşulmama Hərəkatına 
sədrliyi çərçivəsində Bakıda keçirilən nazirlər 
toplantısı zamanı, daha sonra 22 sentyabrda 
Nyu-Yorkda BMT Baş Assambleyasının qə-
rargahında, bu gün isə yenidən Bakıda bəşə-
riyyət üçün xüsusi aktuallıq kəsb edən kolo-
nializm, onun fəsadları və neokolonializmlə 
mübarizəyə həsr olunmuş tədbirdə iştirakınız 
Azərbaycanın Qoşulmama Hərəkatının sədri 
kimi bu məsələyə göstərdiyi dəstəyinin əyani 
göstəricisidir”. 

Əlbəttə, “Neokolonializm: İnsan hüquqları-
nın pozulması və ədalətsizlik” adlı beynəlxalq 
konfrans barədə təəssüratlarım kifayət qədər 
zəngindir və onların hər birini diqqətə çatdırıb 
müxtəlif nəticələrə gələ bilərəm. Həm də o sə-
bəbdən ki, Azərbaycan Prezidentinin köməkçi-
si, Prezident Administrasiyasının Xarici siyasət 
məsələləri şöbəsinin müdiri Hikmət Hacıyevin 
təbirincə desək, toplantıda müstəmləkəçiliklə 

mübarizə ilə bağlı çoxlu fikir eşidildi. Hikmət 
müəllim, eyni zamanda, vurğuladı ki, Azər-
baycan siyasi azadlıq sahəsində səylərini, 
mübarizəsini və ambisiyalarını davam etdirə-
cək, tədbirdə səslənmiş fikirləri BMT və digər 
beynəlxalq təşkilatlar səviyyəsinə qaldıracaq-
dır. Çünki ölkəmiz də uzun illər müstəqillikdən 
məhrum vəziyyətdə yaşayıb, işğalla üzləşib.

Deməli, Azərbaycan, Fransa başda ol-
maqla, müasir dünyanın kolonialist sisteminə 
mübarizə ruhunu aşılayır. Bu, son dərəcə bö-
yük hadisədir və bu hadisədə, heç şübhəsiz, 
başlıca motiv bir yandan dünyaya, belə demək 
mümkünsə, ədalət ixracıdır, digər yandan isə 
ölkəmizin müstəqilliyini, suverenliyini və ərazi 
bütövlüyünü əbədi görmək əzmi, qətiyyəti və 
iradəsi var. Düşünürəm ki, bu gün Prezident 
İlham Əliyev başda olmaqla, dövlətimizin hə-
yata keçirdiyi çoxşaxəli, çoxxassəli siyasətin 
motivində dayanan başlıca vəzifə məhz budur. 

Ölkəmizin belə yanaşması, ümumiyyətlə, 
fundamental mövqeyi yüksək qiymətləndiri-
lir. Bunu “Neokolonializm: İnsan hüquqlarının 
pozulması və ədalətsizlik” mövzusunda bey-
nəlxalq konfransın iştirakçılarının Azərbaycan 
Prezidenti İlham Əliyevə müraciətindən də 
görmək mümkündür. Onlar ədalət və azadlıq 
uğrunda apardıqları haqlı mübarizədə göstər-
diyi ardıcıl dəstəyə görə dövlətimizin başçısı-
na təşəkkürlərini bildirərək, ölkəmizin Qoşul-
mama Hərəkatına sədrliyi dövründə gördüyü 
işləri, irəli sürdüyü təşəbbüsləri və təsisatın 
fəaliyyətinin genişləndirilməsi, beynəlxalq 
aləmdə nüfuzunun artması istiqamətində at-
dığı addımları, xüsusilə kolonializmə qarşı 
mübarizədə qətiyyətli mövqeyini alqışlayıblar: 
“Biz əminik ki, birgə apardığımız haqlı müba-
rizə və bu xüsusda dünya ictimaiyyətinin artan 
tələbləri dekolonializmlə bağlı zəruri addımla-
rın atılmasına və təbii haqqımız olan hüquq 
və azadlıqlarımızın təmin olunmasına kömək 
edəcək”.

Bütün bunlara görə “Neokolonializm: İnsan 
hüquqlarının pozulması və ədalətsizlik” adlı 
konfransın, habelə bu kimi digər toplantıların 
cəmiyyətimizdə daha geniş təbliğinə son dərə-
cə böyük ehtiyac var. İnsanlarımız, ümumən 
mütərəqqi beynəlxalq ictimaiyyət Azərbayca-
nın həyata keçirdiyi işin nəinki böyüklüyünü 
görməli, eyni zamanda, o böyüklük anti-bəşəri 
meyillərə qarşı dirəniş, təbii immunitet forma-
laşdırmalıdır. Bu isə həm yaşadığımız Cənubi 
Qafqaz regionunda, həm də bütövlükdə dün-
yada əbədi sülhə mühüm töhfədir. 

Rəşad MƏCİD,
Azərbaycan Mətbuat 
Şurasının sədri
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